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سخنگوی دولت خبر داد:

 حضور رئیس جمهوری 
در مجمع عمومی سازمان ملل 

   این دولت هرگز تماشاگر مشکلات 
مردم نیست 

سخنگوی دولت از آغاز برنامه ریزی ها 
برای حضور و سخنرانی رئیس جمهوری 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
خبر داد. علی بهادری جهرمی در نشست 
خبری خود در پاسخ به پرسش ایسنا، 
مبنی بر اینکه آیا رییس جمهوری در 
متحد  ملل  سازمان  عمومی  نشست 
حضور خواهد یافت یا خیر، اظهار کرد: 
این  برای  مقدماتی  برنامه ریزی های 
امر صورت گرفته است. وی در پاسخ 
به این پرسش که اقدامات دولت برای 
پیگیری حقابه ایران از افغانستان به کجا 
رسیده است، اظهار کرد: طرف افغان در 
مذاکرات انجام شده حق ایران را مبتنی 
بر موافقتنامه پذیرش و به آن اذعان دارد 
و اختلاف در مورد میزان آب ورودی است 
و نیز برخی مشکلات فنی، که جمهوری 
اسلامی با جدیت این امر را پیگیری 
می کند. سخنگوی دولت تاکید کرد: در 
جلسه دولت هم گزارشی در این زمینه 
ارائه شد و وزیر نیرو نیز به زودی سفری 
به افغانستان خواهد داشت که یکی از 
مهمترین بخش های آن پیگیری حقابه 
ایران و تحقق آن است. بهادری جهرمی 
با اشاره به تامین حقابه ایران از رودخانه 
ارس یادآور شد: در موضوع حقابه رود 
ارس هم مشابه همین گزارش در جلسه 
هیات دولت ارائه شد و در گفت وگوی 
روسای دو کشور ایران و ترکیه نیز این 
امر مطرح شد و طرف ترکیه ای موافقت 
خود در زمینه برگزاری جلسه در سطح 
وزرا در این امر را پذیرفته است و دولت 
هم بر پیگیری همین مسیر تاکید دارد.

سخنگوی دولت همچنین با اشاره به 
اقدامات صورت گرفته برای بهبود وضعیت 
معیشتی بازنشستگان اظهار کرد: پیرو 
دستور رئیس جمهوری برای پیگیری 
بهبود وضعیت معیشتی بازنشستگان و 
پس از برگزاری نشست های مکرر معاون 
اول با نمایندگان بازنشستگان، هیات 
دولت برای تعیین تکلیف افزایش حقوق 
بازنشستگان،اختیارات خود را به وزرای 
عضو  هیات امنای سازمان بازنشستگی 

تامین اجتماعی تفویض کرد. 
  هشدارها در مورد وقوع سیل 

داده شده بود
سخنگوی دولت همچنین با اشاره به 
حضور میدانی مسئولان در رسیدگی 
به سیل زدگان، گفت: دولت اعتقاد دارد 
حضور مسئولانه دولتمردان در صحنه 
برای  و وظیفه  تکلیف  مشکلات یک 
مدیران اجرایی است و این دولت هرگز 
تماشاگر مشکلات مردم نیست و اعتقاد 
دارد برای حل مسائل باید در میدان عمل 
باشد.  وی در پاسخ به پرسشی درباره 
اینکه چرا با وجود هشدارهای جدی 
درباره وقوع سیل اقدامات پیشگیرانه 
مورد توجه قرار نگرفته، تصریح کرد: تمام 
هشدارها داده شده بود و حتی اقدامات 
پیشگیرانه نیز صورت گرفته، اما حجم 
بارش ها بالا بوده و سیل به راه افتاده است؛ 
توجه به اقدامات پیشگیرانه در این گونه 
حوادث نیازمند مشارکت همگانی است. 
سخنگوی دولت درباره اقدامات دولت 
برای نظارت و کنترل قیمت ها گفت: 
دولت مدیریت بازار و کنترل نرخ تورم 
را با جدیت دنبال می کند و شیب تورم 
هم در پی اصلاح نظام اقتصادی سیر 
نزولی یافته است.بهادری جهرمی افزود: 
دولت هیچ افزایش قیمتی را بدون دلایل 
روشن و موجه نمی پذیرد؛ بلکه معتقدیم 
در برخی اقلام اصلی باید کاهش قیمت 
هم صورت بگیرد که این ابلاغ شده و هیچ 
افزایش قیمتی هم در دستور کار نیست.

وی با اشاره به آخرین اخبار مربوط به 
سند ۲۵ ساله همکاری های ایران و چین، 
گفت: سند همکاری ایران و چین وارد 
فاز عملیاتی شده و یکی از محورهای 
با  جمهور  رئیس  گفت وگوی  اصلی 
همتای چینی نیز ابراز خرسندی از مسیر 

پیشرفت اجرای این سند بود. 
  وزیر پیشنهادی کار در موعد 

قانونی معرفی می شود
بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی 
درباره زمان معرفی وزیر کار به مجلس 
و همچنین تعیین وزیر بازرگانی پس از 
ایجاد وزارتخانه با تفکیک حوزه بازرگانی 
از وزارت صمت، گفت: وزیر پیشنهادی 
کار در موعد قانونی خود معرفی خواهد 
شد، اما برای معرفی وزیر بازرگانی هنوز 
وزارتخانه ای تشکیل نشده است. وی در 
پاسخ به پرسشی دیگر در این زمینه 
که آیا قرار است دولت وزیر پیشنهادی 
کار را به همراه وزرای صمت و بازرگانی 
البته بعد از تفکیک به مجلس معرفی 
کند، تصریح کرد: از رسانه ها خواهش 
می کنم اخبار دولتی را از مراجع رسمی 
دولتی جویا شوند. دولت در حوزه های 
مختلف سخنگو دارد و مقامات دولتی در 

دسترس هستند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: یک سال پیش در چنین روزهایی 
بود که پس از برگزاری انتخابات و مشخص شدن رئیس جمهور 
جدید؛ مراسم تنفیذ سید ابراهیم رئیسی به عنوان سیزدهمین رئیس 
جمهوری اسلامی ایران برگزار شد. شاید آن زمان بسیاری از طرفداران 
و جریانات حامی رئیسی معتقد بودند که با روی کارآمدن رئیس جمهور 
جدید شرایط بسیار تغییر خواهد کرد و مشکلاتی که کشور در حوزه 
اقتصاد، سیاست خارجی و... با آن مواجه است به سرعت مرتفع خواهد 
شد. اما هر اندازه ماه به ماه جلو آمدیم کاملا مشخص شد که شرایط به 
آن اندازه که تصور می شد نیز آسان نیست و رئیس جمهور در آزمونی 
سخت قرار گرفته و باید به حل مشکلاتی بپردازد که پیش از این 
قولش را به مردم داده بود. نگاهی به برخی وعده های رئیس جمهور 
و تطابق این وعده ها با شرایط فعلی کشور به وضوح نشان می دهد که 
دولت در این قریب به یک سال تا چه میزان توانسته موفقیت حاصل 
کرده و به وعده های خود جامه عمل بپوشاند. در این میان شاید یکی 
از مهم ترین وعده هایی که شنیده شد و چندین بار نیز بر آن تاکید 
رفت بحث »تغییر وضع موجود به نفع مردم« بود. قرار بود شرایطی که 
دولت روحانی در سال آخر خود رقم زده به نحو مطلوبی تغییر پیدا کند 
چنانکه مردم از این تغییرات مثبت میزانی از رضایتمندی را احساس 

کنند و حداقل در زمینه معیشت خود دچار زحمت نشوند و سفره شان 
کوچک نشود. اما نه به گواه منتقدین دولت؛ بلکه به قرائت حامیان و 
موافقان دولت که عده ای امروز انتقاداتی را نیز به دولت روانه می کنند؛ 
دولت به رغم تلاش های شبانه روزی و خستگی ناپذیر در حل مشکلات 
اقتصادی و معیشتی مردم نتواسته آنطور که باید عمل کند و نگاهی 
به افزایش قیمت ها فقط در مایحتاج عمومی و ضروری مردم موید این 
مساله است که نه تنها برخلاف وعده ها هنوز تغییری در وضع موجود 
به نفع مردم رقم نخورده ؛ بلکه اقدام دولت برای جراحی اقتصادی 
باعث  سخت  شدن شرایط هم شده و افزایش یارانه ها نیز تاثیر خاصی 
در این شرایط نگذاشته است. چه اینکه در همین راستا »کنترل گرانی 
و مقابله با گران سازی« نیز از وعده های رئیس جمهور بود که شرایط 
نشان می دهد حداقل در 11 ماه گذشته چه میزان به آن جامه عمل 
پوشانده شده است. »ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال« و » ایجاد 
یک میلیون شغل در هر سال« نیز از دیگر وعده هایی بود که رئیس 
جمهور در ابتدای کار مطرح کرده بود. اما نگاهی به اظهارات مسئولان 
امر همچون وزیر راه و شهرسازی بیانگر این امر است که هنوز هم 
تردیدهایی در این حوزه وجود دارد. حال وعده ایجاد گشت ارشاد برای 
مدیران، رایگان شدن اینترنت برای دهک های پایین جامعه، داشتن 

برنامه 7 هزار صفحه ای برای حل مشکلات اقتصادی و احیای برجام در 
جای خود محفوظ. حال باید دید دولت در آستانه سالگرد یک سالگی 
خود چه برنامه ها و تدابیری برای حل مشکلات موجود در جامعه دارد.

  از صحن جامعه تا بهارستان 
اگر تا ماه های پیش از این انتقادات به دولت سیزدهم از جانب 
اصلاح طلبان یا جریانات منتقد عملکردها و سیاست های دولت بود 
وحامیان دولت انتقادات آنها را نسبت به عملکرد دولت برنمی تابیدند؛ 
امروز شرایط به نحوی شده که موافقان و حامیان دولت نیز از در انتقاد 
به دولت برآمده اند و عملکردها و اقدامات در حوزه های مختلف را مورد 
نقد قرار می دهند. از طرفی انتقادات به دولت چند ماهی است جدای از 
جامعه، منتقدین، اصلاح طلبان ،کارشناسان و تحلیلگران سمت و سوی 
جدیدی از انتقادات را شاهد هستیم که  از صحن بهارستان بلند می شود 
و نمایندگان دولت و وزرا را مخاطب انتقادات خود قرار می دهند. چه 
اینکه همین نمایندگان برخی وزرا را تا مرز استیضاح پیش برده اند. در 
همین راستا نیز روز گذشته  مجتبی ذوالنوری، نماینده قم در مجلس 
در نطق میان دستور خود خطاب به رئیس جمهور گفت:» تحرک، 
روحیه انقلابی و منش مردمی شما موجب تشکر است، ولی امروز 
حرکت دولت مثل حرکت کسی است که روی تردمیل می دود. مسافتی 
طی نمی شود، امروز نقطه الف و ب شما کجاست که ما ارزیابی کنیم 
پیشرفتی در امور اتفاق افتاده است. آقای رئیس جمهور، یک چهارم 
فرصت خدمت شما گذشت، آیا یک چهارم اهدافی که باید طی کنید، 
وصول شده و به آن رسیده اید؟ فرصت ها مثل ابر می گذرد.« به نظر 
می رسد عملکرد دولت به نحوی بوده که مجلس هم راستا و همسو نیز 

دیگر به جای حمایت از در انتقاد وارد می شود .
 عملکردها با وعده ها همسو نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با عملکرد یکساله دولت 
سیزدهم اظهار داشت: شاید بتوان از این عملکرد یک ساله افق سه 
ساله را نیز پیش بینی کرد.  نقطه ضعف دولت در واقع بی برنامگی 
دولت است. البته در حیطه اقتصادی به تعبیر خود دست به جراحی 
اقتصادی زدند اما تا جایی که من فکر می کنم هیچ چشم اندازی از این 
برنامه خود ندارند. محمود صادقی به»آرمان ملی« گفت: به نظر می آید 
هماهنگی لازم در مجموعه دولت وجود ندارد و همین کناره گیری یا 
کنار گذاشتن یکی از وزرا ظرف کمتر از یک سال و در مرز استیضاح 
قرار گرفتن چندین وزیر از طرف مجلس همسو نشان می دهد که 
دولت از یک تیم کارآمد و منسجمی برخوردار نیست. دبیرکل انجمن 
اسلامی مدرسین دانشگاه ها افزود: آنچه در عرصه اقتصادی شاهد 
بودیم بر خلاف آنکه گفته می شد فقط 3 تا ۴ قلم از اجناس گران 
خواهند شد اما شاهد گرانی چند برابری همه کالاها و خدمات هستیم 
که این هم ناشی از فقدان برنامه بود. عضو فراکسیون امید در مجلس 
دهم بیان کرد: در عرصه فرهنگی نوعی بی برنامگی دیده می  شود. 
بر خلاف اینکه آقای رئیسی در تبلیغات انتخاباتی گفتند گشت 
ارشاد را برای مسئولان می گذاریم اما هنوز کمتر از یک سال از دولت 
گذشته که گشت ارشاد در جامعه فعال شده است. صادقی ادامه داد: 
طرح هایی مثل طرح صیانت نیز نشان می دهد که بر خلاف وعده ها در 
مورد توسعه زیرساخت های فناوری اطلاعات گفتند عملکردها اصلا 
با این شعار همسو نیست. وی تصریح کرد: دولت نتوانسته چشم انداز 
امیدوار کننده ای در عرصه سیاست داخلی، اقتصاد  و روابط بین الملل 

ایجاد کند. 

 رحمان قهرمان پور در گفت و گو با »آرمان ملی«:
کنگره جمهوری خواه هم نمی تواند 

نظر بایدن را تغییر دهد
  چین علاقه ای به رقابت در حوزه امنیتی و نظامی ندارد

آرمان ملی-پورحسین: به دنبال 
بالا گرفتن تنش ها میان آمریکا و چین 
در خصوص سفر نانسی پلوسی به تایوان 
و ضد و خورد سیاسی میان دو کشور، 
شائبه های زیادی در خصوص آینده 
روابط دو کشور مطرح شده است. در این میان برخی بر این 
باور هستند که چین در پاسخ به اینکه آمریکا خطوط قرمز 
این کشور را نقض کرده است، این احتمال می رود که چین 
نیز برخی خطوط قرمز آمریکا را نقض کند و برای مثال 
همکاری اقتصادی بیشتری با ایران داشته باشد تا شاید 
تحریم های آمریکا علیه ایران کمرنگ تر شود. در چنین 
شرایطی شاید مهم ترین سوالی که مطرح می شود این 
مقوله است که آمریکا در این مقطع زمانی که بحران های 
حل نشده ای در اروپای شرقی، خاورمیانه، آمریکای لاتین 
و خاوردور دارد، چه سیاستی را در پیش خواهد گرفت 
و انتخابات میان دوره ای آمریکا در این میان چه تاثیری 
بر تصمیم گیری های دولت دموکرات این کشور و بایدن 
خواهد گذاشت. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت و گویی با رحمان قهرمان پور، تحلیلگر ارشد مسائل 

بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید.
 این احتمال وجود دارد که چین به واسطه تعامل 
آمریکا با تایوان، به سمت ایران حرکت کند و تعامل 
بیشتری با ایران داشته باشد تا اقدام متقابل انجام 

داده باشد؟
شاید در بلندمدت چین به سمتی حرکت کند که برای 
مثال برخی خطوط قرمز آمریکا را زیر پا بگذارد اما در کوتاه 
مدت هیچ گاه چین به واسطه تنش ایجاد شده در تایوان، 
تحریم ها علیه ایران را نادیده نمی گیرد. مساله اصلی امروز 
چین رقابت اقتصادی است و دولت این کشور نمی خواهد 
رقابت اقتصادی با آمریکا را به یک رقابت امنیتی و نظامی 
تبدیل کند. چین تا جایی که می تواند رقابت ها را در حوزه 
اقتصادی حفظ می کند زیرا مزیت اصلی چین در این حوزه 
است و در این زمینه است که می تواند بر آمریکا غلبه کند. 
به همین علت است که در کوتاه مدت چین به سمت تقابل 
بیشتر با آمریکا در حوزه های مختلف نخواهد رفت و همین 

سطح از همکاری را با ایران در کوتاه مدت حفظ می کند.
 در مقطعی عنوان شده بود که آمریکا اولویت 
اصلی خود را خاور دور تعیین کرده است. آیا با وجود 
حل نشدن مساله هسته ای ایران و جنگ اوکراین، 
ممکن است آمریکا در میان مدت تغییراتی در حوزه 

سیاست خارجی خود ایجاد کند؟
این مساله امروز دغدغه اصلی استراتژیست های 
آمریکایی است؛ اینکه آیا آمریکا می تواند با تمام توان 
در خاورمیانه، شرق اروپا و خاوردور حاضر باشد یا خیر. 
مشخصا دولت آمریکا نیز در این خصوص به جمع بندی 
روشنی نرسیده و تصمیمات لازم را اتخاذ نکرده است. اگر 
آمریکا بیش از اندازه به سمت خاوردور برود، از خاورمیانه 
و اوکراین غافل می شود و اگر به سمت مراکز دیگر تنش 
برود، باز هم در نقاط دیگر منافعی از دست خواهد داد. به 
همین علت در این خصوص هنوز به جمع بندی نرسیده 
است. مشخصا آمریکا در خاورمیانه و شرق اروپا نیز برای 
خود منافعی تعریف کرده است که نمی خواهد این منافع 
را از دست بدهد  یا آنها را در معرض خطر قرار بدهد. آمریکا 
نمی خواهد سیاست های خارجی تعیین شده از سوی خود 
را خدشه دار کند و بایدن به همین علت به خاورمیانه سفر 
کرد تا عنوان کند که قرار نیست خلأ در منطقه ایجاد شود 
و از همپیمانان خود در منطقه حمایت خواهد کرد. این 
به آن معنا نیست که آمریکا دچار سردرگمی شده باشد 
بلکه به واسطه معادلات جدید ایجاد شده در حال بررسی 
مجدد اولویت های سیاست های خارجی اش است. در 
نظام دموکراتیک آمریکا چالشی به وجود آمده است که بر 
اساس آن باید در خصوص اولویت سیاست خارجی تصمیم 
گیری شود. امروز همه می دانند که یکی از مسائل مهم 
برای آمریکا، قدرت چین است اما هنوز به این جمع بندی 
نرسیده اند که چگونه باید چین را مهار کرد. امروز هنوز 
مشخص نشده است که آمریکا در زمانه مهار چین، چگونه 
و تا چه میزان باید در اروپا و در خاورمیانه نقش آفرینی 
کند. گروه های مختلف در آمریکا که صاحب رسانه و 
اندیشکده ها هستند در این خصوص اعمال نظر می کنند 
و نظرات متفاوتی دارند. به همین علت عنوان می شود که 
جمع بندی در خصوص سیاست خارجی آمریکا صورت 

نگرفته است. 
 انتخابات میان دوره ای آمریکا چه تاثیری بر 
سیاست خارجی آمریکا و چالش های پیش روی آن 

خواهد گذاشت؟
طبق برخی شنیده ها و نظرسنجی های انجام شده 
احتمال می رود که در انتخابات میان دوره ای آمریکا، 
جمهوری خواهان به پیروزی برسند. مشخصا اگر چنین 
اتفاقی رخ دهد فشار بر بایدن در داخل آمریکا بیشتر 
می شود و در چنین شرایطی تقابل با روسیه، چین و 
ایران بیشتر خواهد شد و به بایدن هم اجازه نمی دهند 
به سادگی با ایران به توافق برسد. جمهوری خواهان فشار 
خواهند آورد که بایدن در قبال چین و ایران سخت گیرانه 
عمل کند اما این به آن معنا نیست که سیاست خارجی 
آمریکا به صورت کلی تغییر می کند. نظام سیاسی آمریکا 
ریاستی است و سیاست خارجی آمریکا را رئیس جمهوری 
تعیین می کند و به همین علت تغییرات زیادی در سیاست 
خارجی آمریکا شکل نمی گیرد و صرفا فشارها بر بایدن 
بیشتر می شود. به همین علت است که عنوان می شود 
اگر اکثر کنگره نیز در اختیار جمهوری خواهان باشد، در 
دو سال آینده نمی توانند در سیاست خارجی بایدن تغییر 
زیادی ایجاد کنند. فشار نمایندگان نیز صرفا معطوف 
به داخل آمریکا می شود و این گونه نیست که به صورت 
مستقیم بتوانند تصمیم گیری خاصی در قبال مسائل 
سیاست خارجی داشته باشند. آنچه که اهمیت دارد این 
موضوع است که چگونه در چنین تقابلی باید عمل کرد تا 

بیشترین منافع بدست آید.

  
یکی از مشکلات 

 مساله اعتماد
 اســت

  توضیح 
احمدخاتمی درباره 

خانواده دزدها!

  
 نمی تــوان 

 کنـــار 
کشیـد

 اصلاح طلبان اگر چه درون قدرت نیستند اما دلسوزانی هستند 
که به ارائه راهکار می پردازند. رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه 
نمی توان به دلیل محدودیت ها کنار کشید و نظاره گر اوضاع کشور 
بود، راه احیای سرمایه اجتماعی میدان دادن به تمامی سلایق برای 
اداره جامعه است. محمدرضا عارف با اشاره به برخی اظهارنظرها 
مبنی بر تشتت و عدم هماهنگی در جریان اصلاحات و با بیان اینکه 
نافی برخی اشکالات در بدنه جریان اصلاحات نیستم، تصریح کرد: 
هیچ راهی جز انسجام و یکپارچگی در جریان اصلاحات به مانند 

شرایطی که در دهه ۹۰ حاکم بود، نداریم. 

جملاتی که از سوی ائمه جمعه بیان می شود دارای اهمیت 
است و در اذهان می ماند. دیروز امام جمعه تهران گفت: اینجانب 
در خطبه گذشته که در تاریخ 17 تیر 1۴۰1 ایراد شد در یادداشت 
خود که همه خطبه ها را قبل از ایراد می نویسم، این جمله را ندیدم 
که اکثر بی حجاب ها از خانواده های دزدها هستند و در تلویزیون 
هم ندیدم، لذا به این باور رسیدم که آن را نگفتم و آن را در 
خطبه این هفته 7 مرداد 1۴۰1 ابراز کردم، ولی بعد از نماز برخی 
نمازگزاران محترم جمعه گفتند که در خطبه قبل گفته اید بنابراین 

تردیدی ندارم که این جمله سبق لسان و ناخواسته بوده است.

یکســال از دولــت ســیزدهم گذشــت و نوبــت ارزیابی 
عملکردهاست. یک فعال سیاســی گفت: یکی از مشکلات  ما  
مســاله اعتماد اســت. این موضوع به هیچ وجه قابل پذیرش 
نیســت. محمدجواد حق شــناس افزود:  از طرف دیگر برخی 
ناکارآمدها مانند انتخاب وزیرانی اســت که تخصص و تجربه  
کافی  را ندارند. امروز، مجلســی که به دولت رای بالایی داد، 
صدایش درآمده و چندین تن از وزرا را در نوبت استیضاح قرار 
داده اســت، اما به دلیل ملاحظات هیات رئیســه مجلس، این 

استیضاح ها اعلام وصول نشده است.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ذبیح ا... بخشی زاده  معروف به 
حاجی بخشی که از معروف ترین افراد گروه انصار حزب ا... بود، در 
کتاب خاطراتش می نویسد: »یکی از افتخارات من، طرح جداسازی 
زن و مرد در اتوبوس های شرکت واحد بود. بعد از جنگ که به مکه 
مشرف شده بودم،  برای اولین بار این طرح را به مسئولان سعودی 
دادم. من را دعوت کردند به ریاض، یک جایزه هم به من دادند. 
بعدها این پیشنهاد را توی تهران هم اجرا کردند.« این طرح در 
ایران اجرا شد اما تصور نمی شد بحث آن به جداسازی اتوبوس ها هم 
برسد. از دیروز که خبر جدا کردن اتوبوس زنان و مردان در تهران 
منتشر شد، بسیاری یاد این جملات حسن روحانی در هنگامه 
انتخابات ریاست جمهوری ۹6 افتادند:»من اینها را می شناسم .... 
روی کار بیایند در پیاده روها دیوار می کشند و می خواهند همه جا 

را  مردانه زنانه کنند.«.
 زنان جدا- مردان جدا؟

 آخرین نمونه این اقدام جداسازی اتوبوس زنان و مردان است. 
1۰ مرداد بود که سرپرست بهره برداری شرکت اتوبوسرانی تهران 
از اختصاص 17 دستگاه اتوبوس برای حمل و نقل زنان در دو 
نوبت صبح و عصر در خطوط BRT شهر خبر داد. ایرج لطفی زاده 
با تاکید به اینکه طرح اتوبوس های وی ژه زنان در دوره مدیریت 
قبلی شهری اجرا شده بود، توضیح داد: در بعضی از ساعت ها و 
مناسبت ها نسبت عرضه و تقاضای سفر زنان و مردان در استفاده از 
ناوگان عمومی با هم متفاوت می شود و تعداد مسافران زن نسبت 
به مردان بیشتر می شود و همین دلیلی شده بود تا در سال های 
13۹۹ و پیش از آن، این طرح چندبار به صورت آزمایشی اجرا 
شود و تعدادی از اتوبوس ها را در شهر برای رفاه حال زنان و بهتر 
شدن کیفیت سرویس دهی به آنها اختصاص دهند. او افزود: در 
ادامه شیوع ویروس کرونا و کم شدن مسافران به دلیل دورکاری 
کارمندان، تعطیلی مدارس و دانشگاه ها باعث شد این طرح به 
صورت موقت مسکوت بماند اما دوباره با بازگشت وضعیت به 

شرایط عادی و افزایش حجم مسافران در ساعت های پیک مسافر 
این طرح اجرا شد.

 چمران تایید نکرد
مهدی چمران در واکنش به انتشار خبری در خصوص تفکیک 
اتوبوس بانوان و آقایان گفت: این موضوع نه در شورا و نه در جای 
دیگری مطرح نشده است. مهدی چمران در ابتدای هشتادوسومین 
جلسه شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران با اشاره به 
انتشار چنین خبری در فضای مجازی اظهار کرد: در حال حاضر این 
موضوع نه در شورا و نه در جای دیگری مطرح نشده و تصمیمی 
در این زمینه اتخاذ نشده است. همچنین به نوشته ایرنا، چمران در 
خصوص اختصاص اتوبوس به بانوان افزود: با توجه به تفاوت تعداد و 
کمتر بودن تعداد بانوان ممکن است اتوبوس ها با فاصله زمانی بیشتر 
اعزام شوند و باید اقدامی صورت بگیرد که کسی متضرر نشود.رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به ورود آقایان به واگن بانوان در 
مترو نیز تصریح کرد: در این زمینه مردم باید رعایت کنند و نمی توان 
نیروی انتظامی را مقابل هر واگن به کار گرفت که آقایان وارد واگن 
بانوان نشوند. وی افزود: افراد نزدیک و خانواده ها در واگن های بانوان 

و آقایان کنار یکدیگر سوار می شوند.
 روابط عمومی رد کرد

روابط عمومی شرکت واحد اتوبوسرانی تهران با تأکید بر اینکه 
ناوگان اتوبوسرانی تهران متعلق به تمام شهروندان است اعلام کرد: 
اتوبوسی به نام اتوبوس اختصاصی زنان یا اتوبوس اختصاصی مردان 
در تهران نداریم. موضوع تفکیک فضای در اختیار زنان و مردان در 
اتوبوس ها به عنوان موضوعی پذیرفته شده در این چند دهه است 
که در ناوگان اتوبوسرانی تهران، سایر شهرها و کلانشهرهای کشور 
و حتی در بعضی از شهرهای جهان اجرا می شود اما در تهران، 
موضوعی تحت عنوان اتوبوس اختصاصی زنان یا مردان وجود 
ندارد.بر اساس این اطلاعیه، تفکیک فیزیکی موجود که سال هاست 
در ناوگان اتوبوسرانی تهران اعمال می شود، بر اساس میزان نیاز 

و میزان تقاضای زنان و مردان سهم بندی شده و لزوماً به نسبت 
مساوی نیست و در برخی اتوبوس ها و خطوط و در بعضی روزها و 
ساعات، ممکن است این سهم نسبت به فضای ثابت پیش بینی شده، 
متغیر باشد. این اطلاعیه می افزاید: نیروهای بهره برداری شرکت 
واحد که از طریق نظارت به صورت هوشمند و همچنین کنترل 
میدانی، ایستگاه ها و خطوط را رصد می کنند، بر اساس تراکم مسافر 
و تقاضای سفر در برخی ساعات، تعدادی از اتوبوس ها را به صورت 
کامل به مردان و در بعضی ساعات به طور کامل به زنان اختصاص 
می دهند تا با توجه به تعداد مسافران در ایستگاه ها، نسبت به 
برداشت بخشی از مسافران و ایجاد تعادل و توازن در خطوط اقدام 
کنند.روابط عمومی شرکت واحد در پایان اطلاعیه خود تأکید کرده 
است: اساساً موضوعی به نام اتوبوس اختصاصی زنان یا اتوبوس 
اختصاصی مردان در تهران وجود ندارد و ناوگان اتوبوسرانی تهران بر 
اساس رسالت و مأموریت خود در خدمت تمام شهروندان گرانقدری 
است که با وجود همه کاستی ها و کمبودهای موجود، اتوبوس را 

به عنوان وسیله رفت و آمد خود در سطح شهر انتخاب کرده اند.
 بحثی که تازه نیست

البته باید در نظر داشت جداسازی در اتوبوس ها قدمت بیشتری 
دارد. خبرگزاری پانا در سال ۹8 نوشت:»براساس پیمایشی که 
معاونت اجتماعی درخصوص نگرش شهروندان به شهر درباره 
»جداسازی زنان و مردان در اتوبوس و مترو« انجام شده است بیش 
از 66 درصد از شهروندان راضی هستند و 1۵ درصد نارضی اند.« در 
سال ۹۹ هم مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران از آغاز به کار 
ناوگان ویژه بانوان شامل 1۰دستگاه اتوبوس جدید اختصاصی برای 
بانوان در خط7 بی آر تی در امتداد خیابان ولیعصر  به عنوان یکی 
از ۲ خط پرمسافر و پرتردد اتوبوسرانی تهران خبر داد. به گزارش 
همشهری، محمود ترفع گفت: علاوه بر این، 1۰دستگاه مینی بوس 
جدید نیز در این خط پیش بینی شده که نسبت به جا به جایی 
اختصاصی بانوان یا آقایان با توجه به تعداد مسافران در ایستگاه ها 
اقدام می کنند. او افزود: ورود اتوبوس های ویژه بانوان و جابه جایی 
بخشی از مسافران این خط پرتراکم توسط آن، در کاهش تعداد 
مسافرانی که از ناوگان استفاده می کنند نیز مؤثر است و تا زمانی که 
به خدمات این اتوبوس ها و مینی بوس ها نیاز باشد و شهروندان از این 
طرح استقبال کنند، آنها به خدمات رسانی خود ادامه می دهند . ترفع 
تأکید کرد: بانوان برای استفاده از این اتوبوس ها و مینی بوس ها و نیز 
آقایانی که از این مینی بوس ها استفاده می کنند، نباید کرایه اضافه 

یا هزینه جداگانه ای پرداخت کنند.

 پیش بینی های حسن روحانی محقق می شود؟

اتوبوس  زنان،  اتوبوس مردان!
   شرکت واحد: اتوبوس های اختصاصی زنانه و مردانه نداریم

»آرمان ملی« همزمان با سالگرد تنفیذ حکم رئیس جمهور عملکرد یک ساله دولت را بررسی می کند

رفتن و نرسیدن
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  مجتبی ذوالنوری، نماینده قم: حرکت دولت مثل دویدن روی تردمیل است


